
 Acta del Consell d’estudis GADE, GECO i GET2 

29-9-2023, 9:00h  

 

El 29/9/2023 a las 9:00 hores es reuneixen en sessió telemàtica (no presencial) els 
membres dels Consell d’Estudis de GADE, GECO i GET2. Assisteixen al Consell d’Estudis 
els membres que es relacionen (en ordre alfabètic): 

Aguiló Femenías, Margarita; Aguiló Fuster, José Ignacio; Aguiló Pons, Isabel María; Aguiló 
Segura, Paula María; Alonso Paulí, Eduard; Arranz Arpete, Mª Laura; Bakaouka, Elpiniki; 
Barros Bonnín, Vicente; Bouché, Stéphane; Bujosa Bestard, Ángel; Bru Martínez, Lluís; 
Capó Parrilla, Francisco Javier; Carretero Gómez, José María; De Freitas Fernándes, Jenny 
Carolina; Escrihuela Villar, Marc; Esterzon, Emilie; Ferrarese, Walter; Frau Gomila, Mª del 
Carmen; Galera Cabot, Esther; Genovart Balaguer, Juana Isabel; Herranz Bascones, Raquel; 
Jacob Escauriaza, Marta; Justo González, Raquel; Lejarraga Camino, Tomás; Llompart 
Bibiloni, Maria; López Rodríguez, Sofía; Lozano Arnica, Gonzalo; Massot Perelló, María 
Magdalena; Morales Raya, Matilde; Morey Tous, Antonia; Munar Muntaner, Esperanza; 
Muntaner Català, Antoni; Nilsson, Jan Olof William; Oliver Rullán, Xisco; Orfila Sintes, 
Francina Maria; Palmer Tous, Mª Teresa; Pascual Fuster, Bartolomé; Payeras Llodrà, 
Margarita; Pons Florit, David; Ribas Boned, María Antonia; Rivas Yarza, Pedro Antonio; 
Rosselló Nadal, Jaume; Rosselló Rubert, Francisca María; Rubí Barceló, Antoni; Sansó 
Rosselló, Andreu; Santana Gallego, María; Sard Bauzá, María; Seguí Beltrán, Andreu; 
Tugores Ques, Maria; Valero Sierra, Óscar; Valle Valle, Elisabeth; Vegas Alonso, Luis; Vich 
Martorell, Gabriel; 

Excusen la seva assistència: Balart Castro, Pau; Crespí Cladera, Rafel; Mauleón Méndez, 
Emilio; Troster, Víctor Emilio; 

S’inicia la sessió, el degà José María Carretero dona les gràcies a tots per assistir, donant 
també la benvinguda als professors que s’han incorporat nous i tot seguit, es tracten els 
diferents punts de l’ordre del dia. 

Primer punt: Aprovació, si s’escau, de l’acta anterior: L’acta anterior queda aprovada 
per assentiment.  

Segon punt: Informació del deganat: El degà dona la següent informació: 

- Renovació de l’acreditació: S’informa que s’han renovat les acreditacions dels 
estudis de GADE i GECO. Els informes finals d’acreditació i la Resolució del Consell 
d’Universitats estan publicats amb accés lliure a la web de les dues titulacions dins 
l’apartat de qualitat. Es mostra el QR per poder accedir-hi. 

El Degà comenta els aspectes que ens han recomanat millorar i que seran 
d’especial atenció en futurs processos d’acreditació externa: 4 a GADE (2 d’ells 
tenen que veure amb el doble grau GAID/GAD2) i 1 a GECO. Aquests aspectes es 
prioritzen al Pla de millores de GADE i GECO, aprovats per la Comissió de Garantia 



de Qualitat i per la Junta de la FEE. La posterior avaluació de seguiment extern per 
l’AQUIB es realitzarà d’aquí a dos anys. 

- Ponderacions d’accés a GADE, GECO i GET2: S’ha realitzat un canvi a les 
ponderacions d’accés als estudis de GADE, GECO i GET2 a partir del curs 2024-25, 
seguint la línia d’altres universitats espanyoles. Aquest canvi s’ha consensuat amb 
la Facultat de Turisme i inclou ponderacions per les assignatures pròpies del 
batxillerat científic. El motiu principal és que els estudiants que han cursat el 
batxillerat científic i vulguin optar als nostres estudis, no vegin reduïda la seva 
nota del bloc d’amissió per no poder ponderar les assignatures pròpies del seu 
batxillerat. 

- Curs zero d’estadística i econometria: S’està elaborant una proposta que es 
presentarà al SAC per impartir un curs zero d’accés al grau amb la finalitat de 
reforçar conceptes bàsics d’assignatures d’estadística i econometria. Aquest curs 
serà complementari al curs zero de matemàtiques i es preveu que s’iniciï a 
principis del segon semestre d’aquest curs 2023-24. 

- Activitat “Llegir Economia: grup de lectura”: El present curs s’ha iniciat aquesta 
activitat, cofinançada per la FEE i els propis estudiants, que reconeix 3 crèdits 
ECTS pels estudiants que la realitzin. El Degà explica en què consisteix la activitat i 
comenta que ha tingut molt bona resposta entre els estudiants. 

- Nou sistema de defensa dels TFG: Un dels canvis que inclou el nou Reial Decret 
822/21 d’organització de les ensenyances universitàries és que els Treballs fi de 
Grau han de defensar-se en acte públic. Aquesta obligatorietat s’ha d’aplicar a 
partir d’aquest curs. Defensa en acte públic no vol dir davant tribunal. La defensa 
pública davant tribunal per optar a una major qualificació es manté com sempre. 
Més envant, el vicedegà Aleix Calveras donarà més informació del sistema que 
haurà d’aplicar-se. 

- Canvi al sistema de connexió per videoconferència amb les Seus 
Universitàries: Elisabeth Valle ja us ha informat del canvi al sistema de connexió 
per videoconferència per impartir classes amb les seus de Menorca i Eivissa. Ara 
s’empra el sistema ZoomRoom. El Degà recorda les bones pràctiques a aplicar a les 
sessions de videoconferència. També recorda que, als exàmens, és important 
recollir a consergeria el telèfon mòbil per contactar amb els vigilants d’aula de les 
Seus. 

Intervé Gonzalo Lozano per demanar que es recordi al servei d’audiovisuals el 
problema de visibilitat amb els alumnes de les illes quan es comparteix pantalla, lo 
que dificulta la interacció alumne/professor. Francina Orfila comenta que el servei 
d’audiovisuals ja és conscient del problema i l’arreglaran. 

- Cerimònies de graduació: D’acord amb el nou Acord executiu 14889 de 28 de 
març sobre la celebració de les cerimònies de graduació dels estudis de Grau de la 
UIB i tenint en compte que la FEE no té possibilitats materials de gestionar i 
finançar les cerimònies de graduació de forma autònoma, ens hem acollit a la 
modalitat per defecte proposada, per tant, les cerimònies es realitzaran amb 



posterioritat al tancament d’actes del 30 de setembre i només podran anar-hi els 
alumnes titulats amb el 100% dels crèdits superats. 

Per altra banda, malgrat la opinió en desacord manifestada per aquest equip 
deganal, el rectorat ha fet coincidir les cerimònies de graduació de les Seus de 
Menorca i Eivissa amb els actes d’obertura del curs acadèmic a les citades Seus. 
Això suposa que, de manera excepcional, podran participar en aquestes 
cerimònies aquells alumnes que estiguin en condició de poder superar tots els 
crèdits de Grau a 30 de setembre, encara que a la data de la cerimònia, no els hagin 
superat. Les dates previstes per les cerimònies de graduació del curs 2022-23 són 
el 19 de setembre a la Seu de Menorca, el 22 de setembre a la Seu d’Eivissa i dia 3 
de novembre al Campus de Palma. El degà convida a tots els professors a 
participar a l’acte i acompanyar-nos en aquest dia tan important pels nostres 
estudiants. 

- Renovació ordinadors i retirada de doble pantalla: Ja s’han instal·lat els nous 
ordinadors a les aules de seminari que quedaren pendents a les fases anteriors del 
projecte de renovació d’ordinadors a les aules. Així, totes les aules de la FEE 
disposen de nous ordinadors. Des de l’equip deganal hem considerat que el més 
òptim és retirar la doble pantalla que es va instal·lar a cada aula per mor del 
període Covid, quan es tenien que fer les classes amb connexió per 
videoconferència. De totes formes, si algun professor considera necessària la 
instal·lació d’una doble pantalla per a les seves classes, ho pot comentar a l’equip 
deganal i es mirarà de donar una solució adequada. 

- Mal estat dels ordinadors de les aules d’informàtica:  S’ha fet una queixa 
formal davant el vicerectorat competent envers el mal estat i mal funcionament 
dels ordinadors de les aules d’informàtica. La resposta del vicerectorat és que va 
bé que els fem arribar formalment aquestes queixes però, hores d’ara, no hi ha 
pressupost per la renovació d’aquestes aules. Encara que, de manera informal, ens 
ha fet arribar que creu que arribarà una partida per a la renovació digital 
d’aquestes aules. 

Intervé Carme Frau per comentar el mal funcionament d’aquests ordinadors que 
afecta negativament en l’organització i desenvolupament d’exàmens. Biel Vich 
demana si es pot fer una auditoria interna per saber quants ordinadors funcionen 
correctament a cada aula, abans d’iniciar-se el termini d’exàmens. El Degà contesta 
que s’intentarà veure si hi ha ordinadors que sempre estiguin espenyats i es 
prendran mesures en aquest sentit. Gonzalo Lozano reafirma la proposta de Biel 
Vich. 

- Mòdul Sigma per a mobilitat: El Degà explica la situació actual envers el procés 
d’implantació del mòdul Sigma per a mobilitat, informant que s’ha fet una queixa 
formal al vicerectorat per la gestió de la informació de l’adaptació de Sigma a 
mobilitat i a internacionalització. Ens van demanar disculpes per la mala 
comunicació però ens informaren que la implantació del mòdul Sigma no és 
opcional, sinó imperatiu, encara que intentaran arreglar tot el que ara no funciona 
correctament. 



- Procediment de gestió del frau acadèmic: Es recorda als membres del Consell 
d’Estudis que els problemes que es tinguin derivats del frau acadèmic en els 
processos d’avaluació han de registrar-se a UIB Digital. El Degà explica el camí per 
arribar a aquesta sol·licitud dins Aula Digital. 

Intervé Carme Frau per demanar si hem de realitzar aquesta sol·licitud 
retroactivament ò només a partir d’aquest curs. El degà diu que farem la consulta. 
Sofía López demana si és el mateix que amb la plataforma de Turnitin del TFG. Es 
contesta que es farà la consulta a la UGEG. 

- Modificació de la normativa de canvi de grup: la Junta de la FEE aprovà una 
nova normativa de canvi de grup per adaptar-la a l’Acord executiu 14748/2023 de 
18 de gener sobre els usos lingüístics als estudis de grau. Aquest acord ens vé 
donat i obligatòriament hem d’adaptar-nos. En particular, s’afegeix el següent 
punt: “Canvi de grup per motius lingüístics: D’acord amb l’article 2 de l’Acord 
executiu 14748/2023, de 18 de gener, sobre els usos lingüístics als estudis de grau, 
serà causa justificada de canvi de grup per motius lingüístics que l'alumne hagi 
cursat els estudis que donen accés a la Universitat en qualsevol territori en què la 
llengua vehicular del grup en què està matriculat no sigui oficial, i que es trobi a 
l’any acadèmic d'incorporació a la UIB”. 

Intervé Laura Arranz per demanar si, a una assignatura en anglès, es pot permetre 
que l’alumne contesti l’examen en castellà si així ho sol·licita. Jaume Rosselló 
contesta que els alumnes del grup en anglès han de fer l’examen en anglès. És 
l’única restricció. S’inicia un debat on intervenen Eduard Alonso, Tomeu Pascual i 
Javier Capó, que comenta el nombre tan baix d’alumnat que té el grup d’anglès. 

- Nota mínima i nota de validació: El síndic de Greuges ens ha fet arribar una 
informació envers la distinció entre nota mínima i nota de validació. Aquesta 
distinció l’hem de tenir en compte en l’elaboració de properes Guies Docents. 

Nota mínima: És la nota a partir de la qual es pot aplicar el pes de l'element 
d'avaluació en qüestió sobre la nota final. En el cas d'haver-se obtingut una nota 
inferior a la fixada com a mínima, si bé aquesta no es podrà tenir en compte, això 
no impedirà poder superar l'assignatura amb la resta d'elements, sempre que 
resultin suficients a aquest efecte. En cas contrari, ha de poder acudir a 
recuperació d'aquest element. 

Nota de validació: És la nota que cal obtenir en un element d'avaluació per a poder 
aplicar els percentatges de tots els elements que conformen el mètode d'avaluació 
de l'assignatura. Les notes de validació sempre són, per tant, condició necessària 
per a superar una assignatura i, conseqüentment, els elements d'avaluació als 
quals afecta han d'establir-se com a recuperables. 

Observació: Per aplicar la nota de validació, és necessari explicitar a la guia docent 
que és CONDICIÓ NECESSÀRIA per superar l’assignatura. 

- Proves avaluatives en el mateix dia: El síndic de Greuges també ens ha recordat 
que hem de complir l’article 29.3 del Reglament Acadèmic on s’explicita el pes 



màxim dels elements d’avaluació que un estudiant pot realitzar dins el mateix dia 
dins el període d’avaluació continua i d’avaluació complementària. No pot superar 
més del 50% de la qualificació final d’una assignatura, excepte autorització 
raonada del cap d’estudis. Si hi ha autorització raonada del cap d’estudis, aquesta 
ha de fer-se pública. El Síndic recomana que l’autorització es publiqui a la Guia 
Docent dins l’apartat de les activitats d’avaluació. Es crea debat i intervenen 
Gonzalo Lozano, Sofía López i Biel Vich. 

- Instal·lació de càmeres tèrmiques per control d’aforament: El Vicerector de 
Campus i la Vicerectora d'Innovació i Transició Digital ens informaren que 
s'acabaran d'instal·lar càmeres de control d'aforament a totes les aules de 
docència assignades a la FEE, a excepció de les aules seminaris i Aula de Graus. 
Aquestes càmeres només són càmeres tèrmiques i no capten imatges. 

- Electrificació de les aules: L’equip de la FEE ha posat en marxa un projecte per a 
la instal·lació de més endolls dins les aules perquè l’alumnat tingui més facilitat 
per endollar els seus aparells electrònics (ordinadors, tablets) amb independència 
d’on està assegut i del nombre d’alumnes que necessiten els endolls. Actualment hi 
ha molt pocs endolls dins les aules i estan situats a llocs de difícil accés per part de 
l’alumnat. Aquest projecte es realitza conjuntament amb el vicerectorat 
d’Economia i Infraestructures. En principi es farà una prova pilot amb 3 aules i si 
va bé s’estendrà a la resta d’aules de la FEE. 

- Instal·lació nou mobiliari a l’edifici Jovellanos: El Degà informa de la situació 
actual d’un projecte que s’ha iniciat conjuntament amb la Facultat de Dret per 
millorar el mobiliari que hi ha actualment a les zones de circulació de l’edifici 
Jovellanos i passadissos, donat que són les dues facultats que el tenen com a edifici 
de referència. Actualment estam amb negociacions amb el Vicerectorat 
d’Economia i Infraestructures i analitzam els pressupostos que ens han fet arribar 
per moblar aquestes zones. 

- Delegats: S’informa que es segueix amb el programa de Delegats als estudis de la 
Facultat i, actualment, s’ha implantat als nivells de primer, segon i tercer curs. 
Gonzalo Lozano demana si es tracta de delegats de curs ò de grup. Se li contesta 
que són delegats de grup. 

- Projecte Innovació Docent abandonament estudis: S’ha creat una comissió per 
analitzar les taxes d’abandonament dels nostres estudis. En aquesta línia la FEE ha 
presentat dos Projectes d’innovació Docent. 

- Assistència dels alumnes al grup matriculat: La FEE no permet l’assistència 
dels alumnes a un grup diferent del que estan matriculats, llevat de l’autorització 
expressa del professor afectat. S’inicia un debat on participen Walter Ferrarese i 
Bel Aguiló. 

- Repte educatiu de la intel·ligència artificial: La FEE vol organitzar una jornada 
per formar al professorat en aquestes noves eines. Tot d’una llancem la proposta, 
us informarem oportunament. 



- Compromís del professorat amb la vida universitària: Apel·lam al professorat 
perquè adopti un major compromís amb la vida universitària i participi en actes 
organitzats per la FEE ò als que la Facultat dona suport. També ens agradaria que 
el professorat aportés idees per organitzar actes a fi de dinamitzar la Facultat. 

- Noves direccions email: Les noves adreces per enviar mails als serveis 
administratius de la Facultat són: fee@uib.cat, fee@uib.es, fee@uib.eu. 

Tercer punt: Planificació de la docència del curs acadèmic 2023-24 

Tota la informació necessària ja s’ha donat amb anterioritat a aquest Consell Estudis. El 
Degà comenta que el curs ha començat sense cap incidència. Si algun professor té algun 
dubte envers la docència del present curs, la pot exposar a continuació. 

Walter Ferrarese demana qui pot impartir el curs zero de matemàtiques i estadística. Se’l 
contesta que el curs de matemàtiques s’imparteix per professorat del Departament de 
Matemàtiques i el d’estadística per professorat de l’Àrea d’econometria del Departament 
d’Economia Aplicada. Bel Aguiló intervé, com a professora del curs zero de matemàtiques, 
explicant l’índex de continguts del curs i donant peu a que si algun professor vol fer 
suggeriments en aquest sentit, seran ben rebuts. 

Quart punt: Precs i preguntes  

No n’hi ha 

No hi ha més intervencions, el degà agraeix l’assistència a tot el professorat present. 

La sessió finalitza a les 10:45 aprox. 


